
Van der Poel wil niet 
dat onderzoek de 
chipproductie volgt, 
door Debbie Langelaan 
EINDHOMN - Er gebeurt van all 
in de'wereld van de chips. Be& 

Chipindustrie in Europa 

. Het hart van de Europese chipin- 
dustrie wordt gevonnd door het 
Duitse lnflneon, het 
Frans/ltaliaanse STMicroelectm 
nics en het Nederlandse NXP 
(voorheen Philips Semiconduc- 
tors). In Nederland is Nijmegen 
vooral produdieplek voor chips 
door de fibriek daar. Het haofd- 
kantoor van NXP staat in Eindho- 
wn. . De Europese landen geven jaar. 
lijks zo'n 130-140 miljoen subsi- 
die voor onde~oek en ontwikke 
ling in de halfgeleidersector via 
het Medea Plus-programma Dit 
gaat vooral naar onderroek bij de 
grote institoten in Belgie (Leu- 
ven), Frankrijk (Crolles) en Duits- 
land (Dresden) en naar het mid- 
den- en kleinbedrijf. 

t De 130-1 40 miljoen is ongeveer 
eenderde van wat er aan research 
en ontwikkeling wordt uitgege- 
ven in deze sector in ~uro& de 
bedrijven zelf leggen tie rest er- 
bij. 
Veel ondenoek spitst zich toe 
op de nano-techniek om chips 
steeds kieiner te-maken. Ter ver- 
gelijking: het venchil tussen een 
millimeter en een nanometer is 
net 20 groot als het venchil tus- 
sen een kilom&er en eeo millime- 
ter. 

ven worden voor miljarden eu- 
ro's overgenomen door durfin- 
vesteerders, en de ene na de an- 
dere fab~iek wordt gebouwd in 
Azie. Is er nog twkomst voor de 
Euroyese chipindustrie? 
Voorrnalig Philips Semiconduc- 
tortopman Arthur van der Poel 
is voorzitter van Medea Plus. het 
programma dat onderzoek en 
ontwikkeling in deze sector wil 
stimuleren. 
Deze week houden de chipsfabri- 
kanten h l~n  jaarvergadering in 
Monaco. De Eindhovense inge- 
nieur noemt chips zonder aarze- 
len een basisbehoefte. Het zou 
stom zijn om ontwikkeling en 
productie van zo'n strategisch 
product aan de VS en Azie over 
te laten. Nationale overheden 
denken er ook zo over. Zij heb- 
ben althans eind jaren tachtig. 
toen de Europese industrie op 
omvallen stond, een financiele 
injectie toegediend waarmee de 
onderzoeksinstituten en bedrij- 
ven voor de indusbie een nieu- 
we stap konden zetten. De over- 
heden hadden toen eigenlijk 
vooral behoud van werkgelegen- 
heid op het oog. Het werd het be- 
gin van het nano-tijdperk, de ont- 
wikkeling van superkleine 
chips. ,,Om te overlevell heeft de 
industrie die overheden inmid- 
dels niet meer nodig. De landen 
van Europa stoppen er nog 
steeds geld in, omdat ze het een 
belangrijke strategische sector 
vinden." Maar voor hoe lang 
nog? De topman van de Duitse 
halfgeleiderproducent Inheon.  
een afsplitsing van Siemens, 
schetste onlangs een vrij onthul- 
lend beetd: er worden rnomen- 
tee1 over de hele wereld 40 chip- 

Van der Poel op de High Tech Campus: innovatie geen verkiezingsonder- 
werp. foto Ken6 Manders 

fabriekeri gebouwd, waarvan 35 om te voorspellen dat binnen a& 
in Azie, drie in de VS en twee in zienbare tijd hier niet veel men- 
Europa. Dan is het met maeilijlz sen nog een baan hebben in de- 

ze industrie. Van de Poel is voc 
zichtig: ,Qua werkgelegenhe 
vallen die consequenties nog 
rnee. Die fabrielten zijn sterk g 
automatiseerd. As  je in h 
IMEC in Leuven een miljard eu 
investeert; levert dat 1.000 t: 
nen op. Een fabrielc is duurd 
en er werken minder mensen 
Maar natuurlijk, erlcent h 
wordt hct anders als alle produ 
tie buiten Europa plaatsvinc 
,,De lcnappe koypen zitten d: 
we1 erg ver van bun fabrieke 
We moeten die hier dus ook bl 
ven bouwen. Een verhoudir 
van 35 op twee of drie is erg c 
het randje. Als dat vijf jaar Iar 
zo is, dan maak ik me zorgen 
De trek naar Azie lijlct een n 
tuurverschijnsel, dat vroeg 4 

laat ook het onderzoek en de or: 
wiklteling achter zich zal aansl 
pen. ,,Ns ik nu bij de Franse t 

de Nederlandse overheid z_c 
werken, zou ~k me sterk make 
voor het behoud van de onde 
zoekssector plus een stulc pra 
ductie. Zoals Duitsland in Dre 
den gedaan heeft. We moete 
zorgen dat we de concurrent 
uit AziC vow bblijen. Ik zie nlt 
altijd dat de overheid het oa 
echt belangrijk vindt. Ik vind hc 
godgeklaagd dat Philips de afsla 
van de A2 voor de 'High Tec 
Campus zelf moet betalen E 
dat in de afgelopen verkiezing 
tijd de innovatie totaal geen 01 
denverp was." 
.,Het Medea-programma ga; 
niet over de vestiging van fabric 
ken. Net zo mln als over de e 
gendomsverhoudingen bij d 
producenten. Maar bet is wt 
mijn taak . om alle betrokkene 
erover na te laten denken." 


